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Til nytår vil LM have seks missionærer og to volontører på plads i Peru. 
Dermed er alle planlagte missionærpositioner i landet besat

Fuldt hus i Peru

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

I år er der to ansigter på 
missionærplakatens Peru-
felt. Næste år bliver der 
seks, og dertil kommer to 
volontører.

Så mange missionærer 
har LM ikke haft i Peru si-
den 2007, og dermed er der 
nu folk på vej til alle plan-
lagte missionærpositioner 
i landet.

Det betyder først og frem-
mest en styrkelse af kir-
kens ungdomsarbejde.

Missionssekretær Kri-
stine Bodilsen glæder sig 
over, at kirken i Peru nu får 
mere hjælp, og at dansker-
ne kommer til at fylde lidt 
mere i missionærsamar-
bejdet med Norsk Luthersk 
Misjonssamband.

Læs side 5

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

David Mandix Carlsen, der 
er mediekonsulent hos 
Norea, skal det næste år 
bruge en dag om ugen på at 
formidle arven fra Rosenius 
for LM’erne i Sønderjyl-
land-Fyns afdeling. 

Det skal ske ved at holde 
møder i missionshuse og 
forsamlingssteder og der-
med give tilhørerne ”lov til 
at møde Rosenius – både 
personen og budskabet,” 
som det hedder i et brev fra 
afdelingsstyrelsen til afde-
lingens mødeplanlæggere.

Med initiativet tager man 

Afdeling ønsker med projektansættelse at genopdage Rosenius’ budskab

Arven efter Rosenius er umistelig

forskud på Rosenius’ 200- 
års jubilæum i 2016.

Nåden i Guds hjerte
”Et gammelt ord hedder, at 
vejen frem er vejen tilbage, 
og det er ofte virkeligheden 
i det åndelige liv – og især i 
en åndeligt forvirret tid som 
vores. Den betydning, som 
Rosenius’ budskab har haft 
ind i Luthersk Mission, kan 
næppe overvurderes. Den 
dybe grundlæggende tone 
var ”På nåden i Guds hjerte”. 
Og den tone, vil vi så gerne, 
må stå stærkt på vores ta-
lerstole og i vores forsam-
linger,” skriver afdelings-
styrelsen.

Afdelingsformand Martin 
Jefsen siger, at meningen 
ikke er, at man nu skal til at 
dyrke Rosenius.

”Men vi har brug for bud-
skabet om, at det vigtige 
ikke er min kristendom, 
men det, som Jesus har 
gjort. Det er nåden i Guds 
hjerte, der betyder noget, 
og ikke, hvordan jeg føler 
det i mit hjerte. Jeg håber, 
ansættelsen kan blive til 
inspiration også for prædi-
kanterne i afdelingen og til 
en genopdagelse af Roseni-
us’ budskab,” siger han.

Martin Jefsen fortæl-
ler, at han for nylig var til 

Sex er Guds gave til menneskene! 
Ægteparret bliver forenet fysisk og ån-

deligt og opnår at blive ét kød, så de sam-
men danner et mere komplet udtryk for 
gudbilledligheden. 

Seksuel selvtilfredsstillelse er et tegn 
på en splittet gudbilledlighed, hvor for-
eningen med ægtefællen udelades, og 
det egoistiske begær skal bære hele sti-
muleringen. 

Porno skal hjælpe til at gøre selvtil-
fredsstillelsen lettere, men gør samtidig 
distancen til det naturlige større. Krop-
pen på skærmen bliver et objekt, det 

personlige udelades fuldstændigt. Den 
nøgne persons følelser, historie og per-
sonlighed er ligegyldig, så længe tilfreds-
stillelsen bevares. 

Jesus udfordrer ægtepar til at sætte 
den anden højere end sig selv. Til at tjene 
den anden. Også i sexlivet. 

Jesus udholdt selv kampen som single 
ved at lade sig vejlede af sin fars ord og 
ikke hengive sig til Satans løgne. Han blev 
fristet i alle ting, uden at synde, for at han 
kan være en trøst og en hjælp for alle, der 
fristes i dag. 

Michael Agerbo Mørch
inspiration      nærvær      holdning
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Rekruttering;

 Nu da LM ikke 

i Peru, kan vi kon-
centrere os om at 

-

Kristine Bodilsen
side 5

Bog om kærlighed;

Joni & 
Ken - i medgang og 
modgang

få konsekvenser. 
Det er ikke en af 

-

Tværtimod

Kristiane Hummelmose
side 12

Kropssprog;

-

-

når vi beder. Det er 
udmærket at bede 

-
der, men det er jo 

-

Henrik Nymann Eriksen
side 11

kirkelig sammenhæng, hvor 
han hørte en meget lovisk 
forkyndelse med betoning 
af den gode vilje og beslut-
ningen om at leve som en 
kristen. 

”Det gjorde det på ny 
klart for mig, hvad Luther 
og Rosenius gav os. Her er 
der noget, der er umisteligt 
for os,” siger han.

Muligheden for at tilknyt-
te David Mandix Carlsen i 
en etårig projektansættel-
se er opstået, fordi Norea 
hidtil har ”udlejet” ham i 
en kvote på 20 procent til 
kommunikationsarbejde 
for LM på landsplan, men 
den ordning er nu ophørt.

Afdelingsformand Martin 
Jefsen håber, ansættelsen 
af David Mandix Carlsen 
både kan blive til inspiration 
for prædikanterne i afdelin-
gen og til en genopdagelse 
af Rosenius’ budskab.



02 Nr. 10 | 23. maj 2014

Viggo Wive; Radioen når ind bag de lukkede 
døre med noget, mennesker aldrig har hørt før

AF HANS EKBERG

Foråret holdt sit indtog på 
Københavns Nærradio, da 
man den 3. maj holdt forårs-
fest med omkring 60 delta-
gere og en overdådig frokost-
buffet. Naturligvis var der 
også fællessang og en prædi-
ken af Henrik Boje Jensen.

Forårsfesten gav lyttere 
og medarbejdere mulighed 
for at træffe hinanden, og 
det har stor betydning, da 
Københavns Nærradio er 
afhængig af lytternes støtte 
med forbøn og økonomi.

Stationens daglige le-
der Viggo Wiwe oplyser, at 

AF JENS OLE CHRISTENSEN

GENERALSEKRETÆR

JOC@DLM.DK

Nogle gange kan man have 
følelsen af, at Gud giver te-
maundervisning. Jeg er for 
eksempel de sidste måne-
der blevet mindet om, hvor 
ofte Gud bruger sammen-
brud til at bygge sit rige.

Først et bibelsk eksempel: 
Jeg skulle undervise om ApG 
16, som ved nærmere efter-
syn er mærkeligt. Missions-
strategien i Lilleasien bryder 
sammen, og det lykkes ikke 
at forkynde evangeliet. Der 
bruges mærkværdige udtryk 
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Velsignede sammenbrud
som, at ”de af Helligånden 
var blevet hindret i at tale 
Ordet” (v.6), og at ”det tillod 
Jesu ånd dem ikke” (v.7). Så 
vidt jeg kan se enestående 
formuleringer i Bibelen. På 
grund af dette strategiske 
sammenbrud ender Paulus 
nede ved kysten i Troas og 
får kaldet til Makedonien. 
Altså: Evangeliet kommer til 
Europa, fordi Gud bruger et 
strategisk sammenbrud.

Så fra LM-historien: Nogle 
uger senere havde vi på 
kontoret besøg af en dansk 
forsker, der bor i Japan. Han 
er ved at skrive om Jens M.T. 
Winther, som var en af vores 
første missionærer. Histo-
rien er, at Winther rejser fra 
Videbæk over USA kort før 
år 1900 med den hensigt at 
blive missionær i Kina. Men 
da han kommer til Japan, 
slipper pengene op. Fiasko. 

Resultat: Jens Winther 
bliver 70 år i Japan og dør i 
landet næsten 100 år gam-
mel. Hans virksomhed sæt-
ter sig dybe spor som følge 
af, at Gud bruger en sam-
menbrudt strategi.

Endelig i anledning af 
Bibelselskabets jubilæum 
næste torsdag: Jeg havde en 
hyggelig snak med Felix Olof-
son, som tidligere har været 
NLM-missionær i Etiopien. 
Han har for mange år siden 
skrevet ph.d om Ebenezer 
Henderson. Henderson var 
en ung skotsk missionær, 
der som 21-årig i 1805 ville 
til Indien. Den letteste vej 
var dengang via København 
til den danske koloni Tran-
kebar, men rejsen bliver af 
forskellige grunde stoppet i 
København. Han bliver her i 
13 år og sætter gang i bibel-
foreninger, traktatmission og 

bibeltrykning. Henderson var 
den egentlige inspirator til 
Bibelselskabet, som blev en 
vigtig brik i de vækkelser, der 
brød ud i 1800-tallet, og som 
LM er barn af.

Konklusion 1: Velsignede 
sammenbrud, som førte til 
så meget mission.

Konklusion 2: I den interne 
LM-polemik vil nogle drage 
den konsekvens, at stra-
tegier så er noget skidt. Vi 
skal bare lade Ånden lede 
os i beredte gerninger. Jeg 
drager den modsatte: Hvis 
Paulus var blevet i Antio-
kia, Winther i Videbæk og 
Henderson i Edinburgh, 
havde de aldrig oplevet 
disse frugtbare sammen-
brud.  Altså: Lad os lægge 
vores planer i bøn og ydmygt 
spejde efter Guds ledelse. 
Både når planer lykkes, og 
når han overrasker os.

essens;

Vi når ind bag lukkede døre

mange lyttere er glade for 
de opbyggelige udsendelser 
med musik og tale.

Respons er sjælden
”Den kristne forkyndelse er 
det vigtigste budskab, selv 
om mange ikke ved det. Det 
gælder for os om at fokusere 
på Jesus Kristus gennem 
tale og sang. Mange lytter 
til udsendelser, der åbner 
helt nye horisonter for dem,” 
siger han. 

”Vi når ind bag de lukkede 
døre til mennesker, der er 
svage læsere og svagtseen-
de med noget, de aldrig før 
har hørt.”

Viggo Wiwe forklarer, at 

der er en trofast lytterskare 
blandt de ældre.

”Men jeg vil tro, at der 
også er en hel del unge, der 
ønsker at høre om den krist-
ne tro. De bliver jo konfron-
teret med muslimernes tro, 
og så står de rådvilde og vil 
vide, hvad kristendommen 
siger. Kristendommen er 
enestående med kærlighed 
til vor næste – ven som fjen-
de. Gud viste os vejen ved at 
sende os Jesus,” siger han.

Viggo Wiwe understreger, 
at det kræver det lange seje 
træk at drive radio. Respons 
er sjælden, bortset fra når 
der er teknisk udfald, og lyt-
tere ringer for at høre, hvor-

når der er lyd på igen. 

Når ud i forstæderne
Københavns Nærradio dri-
ves i forening af Luthersk 
Mission og Indre Mission. De 
to sendemaster dækker ikke 
kun København, men også 
når ud til forstæderne via 
hovedsenderen FM 90,4 på 
Amager og senderen 89,6 på 
Bispebjerg. 

Man sender også på 
kabelnettet på 87,7 og på 
hjemmesiden www.knr.dk.

Radioen åbner nye horisonter for mange, siger lederen af Københavns Nærradio

Københavns Nærradio når 
også ud til forstæderne - her 

Høje Gladsaxe.

Årsmøde og 25 års jubilæum 
i Lolland-Falster
Årsmødet i Lolland-Falster Afdeling strækker sig over 
begge pinsedage i år. Årsmødet, der bliver holdt på Silde-
struplejren, har et varieret program med både forkyndel-
se, foredrag, leg, fællesspisning og hyggeligt samvær.

Tidligere efterskolelærer Leif Bach Kofoed fra Sæd-
ding holder en række bibeltimer om retfærdiggørelse 
og helliggørelse. Sideløbende med dem er der børne- og 
juniormøder. 

Anden pinsedag er der gudstjeneste i Strandkirken i 
Guldborgsund ved Dan Månsson.

Missionær-jubilæum
Årsmødet byder også på en jubilæumsfejring. Hanna 
Rasmussen har været ansat som missionær i Luthersk 
Mission i 25 år, hvor hun har arbejdet i Sydvest-Etiopien. 
25 års jubilæet bliver fejret anden pinsedag om efter-
middagen.

Hun er lige nu i Danmark på orlov, men rejser tilbage til 
Jinka den 2. august. Her skal hun fortsætte med under-
visning på bibelskolen og med rådgivning i distriktet.      kl

»

Video om mission i Peru
Missionskonsulent Kristine Bodilsen har lavet en video 
om missionsarbejdet og kirken i Peru. Hvis man vil vise 

som. Søg på Luthersk Mission Peru.                    kl



Leo S. Poulsen; Det er kun fantasien, der sætter grænser. 
Man kan få en bibellæsemakker hvor som helst, og man 
kan lave en aftale, præcis som man ønsker det»
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Jeg bliver næsten helt høj af det
Leo S. Poulsen har fået en bibellæsemakker via mail og oplever en ny rigdom ved at læse i Bibelen

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

Der sker noget, når man læ-
ser i Bibelen og ved, at man 
bagefter skal sende en mail 
til en anden for at fortælle, 
hvad man har læst. 

Det er den erfaring, som 
Leo S. Poulsen på Bornholm 
har gjort. Siden sidste forår 
har han delt sit udbytte fra 
den daglige bibellæsning 
med en god ven, som får en 
mail.

”Det har været forbav-
sende godt. Der er perioder, 
hvor jeg næsten har været 
høj af det. Det er, som om 
jeg læser Bibelen mere op-
mærksomt nu,” siger han. 

Nu ser jeg nye ting
Han oplever også, at den nye 
andagtsform med en fast 
bibellæsemakker har sat sig 
spor i hans virksomhed som 
prædikant i LM.

”Som gammel kristen kan 
man jo godt tro, at man ken-
der det meste i Bibelen. Men 
nu ser jeg nye ting og ople-
ver en rigdom, jeg ikke har 
gjort før,” siger han.

Det er ikke, fordi de to 
bibellæsere skriver lange 
prædikener til hinanden el-
ler kommenterer hinandens 
læsefrugter så meget. Men 
Leo Poulsens oplevelse er, 
at han har fået en ny hjælp 

til at fordybe sig og en ny 
glæde ved bibellæsningen.

Godt at være forpligtet
Aftalen går ud på, at de to 
bibellæsevenner læser et 
kapitel fra Bibelen hver dag 
mandag til fredag. I øjeblik-
ket er de i gang med Johan-
nes Åbenbaring.

Leo S. Poulsen er for nylig 
blevet pensionist, og det be-
tyder, at han kan bruge god 

tid på læsningen. Ofte sup-
plerer han også ved at læse 
bibelkommentarer. Nogle 

”Men det er jo fordi, jeg får 

Leo S. Poulsen sidder klar 
med computer og Bibel til 

dagens bibelstudium.

så meget ud af det,” siger 
han.

En anden fordel ved læse-
aftalen er, at man bliver for-
pligtet på at læse i Bibelen, 

Bibelmaraton i øret

AF KAJA LAUTERBACH

En form for bibelmaraton 
med 151 udvalgte læsestyk-
ker. Det er, hvad Ejler Nør-
ager Andersen, der er præst 
i Sønderjyllands Frimenig-
hed, lige netop har sat i søen 
sammen med menighedens 
ledelse.

Det hele begyndte med, 
at Ejler Nørager Andersen 
lavede en læseplan til med-
lemmer af Sønderjyllands 
Frimenighed, som omfat-
ter hovedhistorierne i både 
Gammel og Ny Testamente.

 De får en plan tilsendt på 

mail en gang om ugen med 
læsestykker til hver dag i 
den kommende uge.

”Man kan selv vælge, om 
man vil læse fra den auto-
riserede udgave af Bibelen 
eller fra Bibelen på Hver-
dagsdansk,” siger frimenig-
hedspræsten.

”Vi læser Bibelen no-
genlunde kronologisk. Dog 
springer jeg lidt mellem GT 
og NT.”

Bibelmaraton i Sønderjyl-
lands Frimenighed er ikke 
kun for voksne.

Ejler Nørager Andersen 

har derfor også lavet en 
læseplan for børnefamilier, 
hvor man læser fra Anne de 
Vries’ børnebibel.

Der er nogle i Sønderjyl-
lands Frimenighed, der ikke 

initiativtagerne til bibel-
maraton-projektet ideen til 
også at tilbyde bibeltekster-

lytte til Bibelen i stedet for 
at læse den.

Ejler Nørager Andersen 

med Det danske Bibelsel-
skab, så de lovligt kan of-

Teksterne bliver læst ind 

dels af ham selv og dels af 
Britta Schmidt fra Vojens.

Alle kan være med
Selv om man ikke er med-
lem af Sønderjyllands Fri-
menighed, kan man godt få 
lov til at være med til bibel-
maraton-læsningen. Alle 
kan kontakte Ejler Nørager 
Andersen på en@dlm.dk og 
komme med på listen over 
modtagere.

-
gængelige via en ny hjemme-
side, der hedder lyther.dk.

Der kommer også et link 
til denne hjemmeside fra ly-
setoglivet.dk.

og det oplever Leo S. Poul-
sen som en god ting.

”Det har vi brug for som 
mennesker. Når man har en 
aftale, springer man ikke så 

let over, ” forklarer han.

Lad ringene brede sig
En sidegevinst ved at have 
en bibellæsemakker er, at 
det også fornyr venskabet. 
Leo Poulsens bibelmakker 
er en efterskolekammerat, 
som nu bor i Norge. Men når 
kommunikationen foregår 

jo ingen grænser.
Når den bornholmske 

prædikant overhovedet har 
fundet en bibellæsemak-
ker, skyldes det de gode 
erfaringer, som hans kone 
Bodil har haft med sin. Og 

LM-prædikant Ejler Nørager 
Andersen præsenterede den 
og fortalte, hvor glad han er 
for fællesskabet med sin bi-
bellæsermakker.

Nu håber Leo Poulsen, at 
ringene fortsat vil brede sig, 
så andre må få den samme 
glæde ved bibellæsningen, 
som han selv har fået.

”Det er jo kun fantasien, 
der sætter grænser. Man 
kan få en bibellæsemakker 
hvor som helst, og man kan 
lave en aftale, præcis som 
man ønsker det. Måske skal 
man læse et mindre afsnit i 
stedet for et kapitel om da-
gen. Det handler bare om at 
komme i gang og ikke gøre 
tingene mere komplicerede, 
end de er,” opfordrer han.
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Frank Kapella; Hvis jeg pludselig stopper med at sælge 
bøger, svigter jeg de kristne i Mpanda»
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22 år som bog-evangelist
Det er Guds fortjeneste, at der stadig er gang

i Frank Kapellas lille butik i Mpanda

SOMA BIBLIA SØGER 
NY DIREKTØR

Din opgave bliver at lede og udvikle litteraturarbej-
det Soma Biblia Tanzania i overensstemmelse med 
de gældende vedtægter og strategiplaner.

 luthersk teologi. 

 for administration, ledelse, markedsføring el.lign. 

 parat til at bosætte dig i Tanzania.  

 
Ansøgningsfrist 1. juni 2014.

Soma Biblia er på vej til at blive en sammenslutning af det 
danskejede Soma Biblia og det norskejede Scripture Mis-
sion. Hovedkontoret holder til i Dar es Salaam, mens for-
laget fortsætter i Arusha. Soma Biblia har ca. 27 ansatte, 
både tanzaniere, danskere og nordmænd. 
Der omsættes for ca. 6 mio. kr. hvert år, og der sælges ca. 
500.000 bibler og anden kristen litteratur.  Dertil uddeles 
6-700.000 traktater.

AF JAN SOLGAARD 
TIDLIGERE MISSIONÆR 
I MPANDA, VESTTANZANIA

På det store marked midt i 
byen, klemt ind mellem alle 
de andre små boder, står et 
bord. Både bordet og væg-
gen bagved er helt  dækket 
af bibler, traktater, sang-
bøger og forskellige kristne 
opbyggelige  bøger. Her har 
Frank Kapella haft sin faste 
plads i 22 år.

Han er et kendt ansigt i 
bybilledet i Mpanda i det 
vestlige Tanzania. Uan-
set hvor han færdes, er der 
mennesker, der kender ham.  
Selv når han er rejst ud af 
byen for at arbejde i sine 
marker, bliver han stoppet 
af mennesker, der lige skal 
høre, om de kan købe en bi-
bel eller måske en sangbog.

”Det er en Guds gave, 
ikke min fortjeneste,” siger 
42-årige Frank, da jeg spør-
ger, hvordan han har klaret 
sig så mange år som bog-
sælger.

Guds kald til at sælge 
bøger
I forbindelse med et ferie-
ophold i Tanzania i vinter 
besøgte jeg Frank Kapella. 
Her oplevede jeg hans store 
omsorg for menneskers ån-
delige vel. En omsorg, som 
klart overgår hans egen 
økonomiske interesse i at 
sælge bøger. 

Sådan var det også, da 
jeg for snart 20 år siden var 
missionær i byen og havde 
Frank Kapella ansat.

Han glæder sig meget over 
at blive brugt som sjælesør-
ger, for han brænder for at 
hjælpe mennesker til tro på 
Jesus. 

Jeg husker stadig, hvor-
dan han helt opstemt kunne 
komme på kontoret, fordi 
han lige manglede en be-
stemt bog, måske bare en 
lille billig en, fordi han havde 
talt med et menneske, som 
han mente kunne få god 
hjælp af at læse netop den-
ne bog. 

Frank Kapella er ikke i tvivl 
om, hvad det er, der holder 
ham i gang med arbejdet. 

”Gud har kaldet mig til det. 
Hvis jeg pludselig stopper 
med at sælge bøger, svigter 
jeg de kristne i Mpanda,” 
siger han. 

”Der er også andre forret-
ninger, der indimellem sæl-
ger bibler, men folk kommer 
til mig, fordi de ved, jeg også 
vil hjælpe dem med de ån-
delige spørgsmål, de har.” 

Som bogsælger er han 
velkommen i alle kirkesam-
fund i Mpanda. Uanset om 
man kommer i den luther-
ske kirke, Brødrekirken eller 
den katolske kirke, opsøger 
man Frank på hans plads på 
markedet. 

”Ja, og er han der ikke, 
kommer man herhjem til os,” 
supplerer han kone, som så 

hjælper dem med at få den 
bog, de søger.

Økonomien er en  
udfordring
Frank Kapella var 20 år, da 
daværende missionær Ole 
Haahr i 1992 spurgte ham, 
om han ville hjælpe med 
at sælge bibler og kristne 
bøger i Mpanda. Dette har 
siden været hans væsent-
ligste beskæftigelse og 
levevej.

 De første år, Frank solgte 
bøger, var han provisions-
lønnet og kunne derved op-
retholde en almindelig års-

for ham, fordi han på den 
måde slap for en del admi-
nistration.  

Senere, da der ikke læn-
gere var en missionær i 
byen, som kunne stå med 

ansvaret for boglager, ind-
køb, levering, og hvad der el-
lers er nødvendig for at drive 
et bogsalg, måtte han selv 
overtage biksen. 

Hans startkapital, da han 
for snart 15 år siden blev 
selvstændig, var en bogkas-
se med bøger for 150.000 
tanzaniske shilling, hvilket 
svarer til knap en måneds 
omsætning. 

Han lægger ikke skjul på, 
at det har været en stor øko-
nomisk udfordring at holde 
bogsalget kørende. Det har 
været svært ikke at bruge 
af pengene fra bogsalget 
– ikke mindst når der har 
været sygdom i familien el-
ler større omkostninger i 

børns skolegang.

Lidt bekymret for  
fremtiden
Det er ikke uden bekymring, 
at Frank Kapella tænker på 
fremtiden.  

At få købt og leveret bøger 
til Mpanda, som ligger 1.450 
kilometer fra Soma Biblias 
hovedkontor i Dar es Salam 
og 900 kilometer fra nær-

større udfordring. 
Tidligere har missionæ-

rerne været meget behjæl-
pelige, men i takt med at de 
bliver færre, svinder denne 
hjælp ind. Desuden er der 
som selvstændig bogsæl-
ger mange omkostninger for 
eksempel til fragt og bank-
overførsler, som Frank Ka-
pella selv må afholde. 

Inden jeg sammen med 
en medarbejder fra Soma 
Biblia forlader Mpanda, får 
Frank indkøbt nye forsynin-
ger til bogsalget. Må disse 
bøger blive til gavn for men-
nesker og Gud til ære, samt 
skaffe brød på bordet hos 
familien Kapella.

Frank Kapella har været 
bogsælger i Mpanda, si-
den missionær Ole Haahr 
spurgte ham om at hjælpe 
til i 1992.

BIBELSKOLELÆRER 
I TANZANIA

Du skal  være med til at uddanne kommende le-
dere til nye menigheder i det nordlige Tanzania. 

lejlighedsvis deltage i møder og oplysningsarbejde 
andre steder i Mara stift.

Du tager initiativ, er god til at planlægge og orga-

Vil du vide mere? 
Stillingen ønskes besat hurtigst muligt. 

Ansøgning sendes til internationalejobs@dlm.dk.



Nyt missionærpar ansat til bibelundervisning og menighedsarbejde

AF KAJA LAUTERBACH

Missionærbarn   
og teolog

Støtte den lutherske 
kirke

Katharine Crompton og Sa-
muel Kofoed-Nielsen rejser 
til Peru som missioniærer i 
januar 2015.

Taknemmelige og  
forventningsfulde

alle

Fra træls følelse til tak

kl

Alle havde et vidnesbyrd om Jesus

Peruanske deltagere i LandsUngdomsKursus sammen med de danske missionærer.

Samuel Kofoed-Nielsen; Vi føler os virkelig taknemmelige 
over for Gud, fordi han vil give os denne mulighed»

05|

Opgaver nok

Flere danske kolleger

kl

Alle stillinger 
i Peru besat

PRIS

900.000,- 

STØT NU
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200 år;   
Morten Thomsen Højsgaard; Ideen bag alle aktiviteterne er 
at åbne og udbrede Bibelen. Det er det, der er det første og det 
sidste i alt, hvad vi laver»

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

”Indtil videre er jeg lykkelig!”
Det siger Morten Thomsen 

Højsgaard. Han har siden 
2011 været generalsekretær 
for Bibelselskabet og står 
således med det øverste an-
svar for fejringen af selska-
bets 200 års jubilæum, der 
kulminerer netop nu.

”Jeg havde et nytårsforsæt 
om, at Bibelen i år skulle 
omtales ti gange på ra-
dioens P3 eller P4. Det ville 
gøre mig fantastisk glad.”

På den baggrund er der 
ikke noget at sige til, at 
manden i dag ikke bare er 
glad, men lykkelig. Da san-
geren Sys Bjerre den 23. ja-
nuar på initiativ af Bibelsel-
skabet udgav sangen Krig 
og fest som det første af 12 
såkaldte Lydspor fra Bibelen 
skrevet af kendte danske 

Jubilæum sætter Bibelen 
på dagsordenen

Bibelselskabet bruger 200-års jubilæum til at få bøgernes bog ud over medierampen

musikere, kastede det alene 
mere end 100 afspilninger i 
radioen af sig.

Åbne og udbrede Bibelen
Og siden er det gået slag 
i slag. Bibelselskabet har 
støttet besøget af båden 
Noas Ark i Danmark, hele 
kollektionen af autoriserede 
bibler er udkommet i nyt de-
sign, der er uddelt bibler til 

Generalsekretær kalder jubilæumsmagasin for moderne mission, selv om bibelske sandheder undsiges 

sin på over 80 sider, som 
Bibelskabet har trykt i indtil 
videre 70.000 eksempla-
rer. Og ideen er den samme 
som bag jubilæumsåret som 
helhed: at sætte fokus på 
Bibelen.

”Vi brænder efter at få 
Bibelen ud til folk,” som 
generalsekretær Morten 
Thomsen Højsgaard formu-
lerer det.

11 bibelafsnit
Magasinet indeholder hele 
11 længere bibelafsnit. Det 
drejer sig om syndefalds-
beretningen, kærlighedska-
pitlet (1 Kor 13), påskebe-
retningen (Markus 14-16), 
de ti Bud, lignelsen om den 
barmhjertige samarita-
ner, profetien om fredsriget 
(Es 11,1-9), juleevangeliet, 
Salme 139,1-18, bjergprædi-
kenen (Matt 5-7), beretnin-

gen om Kain og Abel samt 
afsnittet om tid (Præd 3,1-8).

Hvert af disse bibelaf-
snit er så springbræt for 
et interview med en kendt 
dansker. Ernæringseksper-
ten Christian Bitz fokuserer 
på fristelse i kostsammen-
hæng, og komikeren Anders 
Lund Madsen kalder kærlig-
heden for et ”sindsygt godt 
koncept”. Også kirkeminister 
Marianne Jelved og biskop 
Kjeld Holm medvirker.

Derudover indeholder ma-
gasinet en række artikler, 
der blandt andet illustre-
rer Bibelens betydning for 
både det danske sprog og 
samfund.

Moderne mission
Papiret er glittet, layouten er 
lækker, og indholdet er til-
rettelagt for at gøre Bibelen 
interessant. Når det handler 
om egentlig kristen forkyn-

delse, skal man imidlertid 
lede længe. Og man må tage 
med, at sangeren Nanna 
Øland Fabricius afskriver 
det evige liv. Det samme gør 
journalisten Steffen Jensen, 
der mener, at ”Messias har 
forspildt sin chance for at 
skabe et fredsrige.” Og skue-
spiller Ellen Hillingsø be-
kender sin tro på, at ”Gud er 
i os og ikke en instans uden 
for os selv.”

Men det anfægter ikke 
Morten Thomsen Højsgaard. 
Han mener, at magasinet 
i højeste grad er mission, 
men vel at mærke ”mission 
på moderne vilkår”.

”Mange mennesker i da-
gens Danmark er søgende, 
men meget få er rettroende 
i dogmatisk forstand. Under 
fem procent læser i Bibelen 
regelmæssigt. Den store ud-
fordring er, hvordan vi åbner 

kendte mennesker bygger 
bro mellem befolkningen 
og bibelteksten. Det gælder 
også ministeren, som ville 
tage Bibelen med som ene-

de indsatte i fængslerne og 
gennemført en lang række 
arrangementer. Aktivite-
terne har ført til en stor stig-
ning i antallet af besøg på 
Bibelselskabets hjemmesi-
de, som her i jubilæumsåret 
har haft over 100.000 besø-
gende hver måned.

For nylig kunne Morten 
Thomsen Højsgaard konsta-
tere, at en af de nye sange 

fra Lydspor fra Bibelen havde 
fundet vej til forsiden af et 
af de store danske ugeblade 
som endnu et udtryk for, at 
det er lykkedes at sætte Bi-
belen på dagsordenen.

”I 200-året for Bibelsel-
skabets fødsel fejrer vi først 
og fremmest Bibelen. I dag 
markerer vi ikke kun den tid, 
som gik. Vi fejrer også, at 
Bibelen stadig er og bliver 
en referenceramme i sær-
klasse i vores land, i vores 
kultur, i vore kirker. Derfor 
har vi ikke brugt resurser på 
at skrive lange historier om 
vores egen historie. Ideen 
bag alle aktiviteterne er at 
åbne og udbrede Bibelen. 
Det er det, der er det første 
og det sidste i alt, hvad vi 
laver,” sagde generalsekre-
tæren i sin jubilæumstale i 
sidste uge.

Verden ønsker bibler
Bibelselskabets strategi er 

ste bog på en øde ø.”
”Jeg er overbevist om, at 

vores kampagne får tusin-
der af danskere til at se Bi-
belen som noget interessant 

og giver dem lyst til at læse i 
den. Og så har jeg så stor til-
lid til Bibelens tekst, at den 
nok skal gøre resten.”

”Men jeg medgiver da, at 
det kan være svært. Da jeg 
stod på Aalborg Banegaard 
og delte magasinet ud, var 
der mange, som gik forbi, 
bare da de så ordet Bibel 
med store typer på forsiden.”

Har fået rigeligt
For Morten Thomsen Højs-
gaard har det været en mål-
sætning at ”ramme nogle 

kan stå inde for. 
Også selv om der er nogle 

ateister på den ene side, der 
synes, der bliver for meget 
om Gud, og nogle missi-
onsfolk på den anden, der 
synes, der skulle have stået 
mere i magasinet om evig-
hed og om Gud med stort G.                                               

brs 

62 procent af de danske hjem har en bibel stående.

Mere end to milliarder mennesker i verden har Bibelen 
som fælles helligskrift.

Dele af Bibelen er oversat til 2.551 sprog. Disse sprog 
tales af cirka 5,5 milliarder mennesker (Statistik fra 
2012 fra De forenede Bibelselskaber).

at bruge anledningen til at 
satse målbevidst på at nå 
ud til den meget brede mål-
gruppe.

”I 200 år har Bibelselska-
bet arbejdet med at åbne og 
udbrede Bibelens levende 
poesi og udødelige bud-
skaber. Jubilæet giver os en 
unik mulighed for at få Bibe-
len ud over medierampen til 
den helt almindelige dan-
sker. Vi har jo alle brug for 

Bibelens livgivende budska-
ber,” siger Morten Thomsen 
Højsgaard.

Spørger man generalse-
kretæren, hvad Bibelselska-
bet ønsker sig i jubilæums-
gave, er svaret:

”Vi ønsker os ikke noget, 
men verden ønsker sig bibler. 
Så et bidrag online eller på 
anden vis til vores bredspek-
trede internationale bibelar-
bejde skal være velkommen.”

”Vi har jo alle brug for Bibe-
lens livgivende budskaber,” 
siger Morten Thomsen Højs-
gaard

Oh landJeg vil aldrig holde op med at håbe

SMAG PÅ

Bibelen - MASSER AF LÆKRE OPSKRIFTER

Anders Lund Madsen: KÆRLIGHEDEN ER ET SINDSSYGT GODT KONCEPT

find dit 
navn i Bibelen

BIBLER, DU BØR KENDE
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MF-teologi i dobbeltembede
Jakob From Søvndal er ansat som sog-
nepræst i Sct. Pauls Kirke i Aarhus i en 
50 procents stilling og samtidig som 
valgmenighedspræst i Bykirken i Favr-
skov i en 30 procents stilling.

Jakob From Søvndal blev i 2009 teolo-
gisk bachelor på Menighedsfakultetet og 

er den syvende fra det første hold, der er blevet præst.
brs

Skifter valgmenighed
Martin Eskesen, der er præst i Agerskov 
Valgmenighed, skifter 1. august til Gal-
ten Valgmenighed, hvor han ansættes i 
en stilling på 70 procent. 

Martin Eskesen har været præst i 
Agerskov siden sommeren 2010.   

       brs

Ny formand i 
Kristelig Handicapforening

Thomas Bjerg Mikkelsen er valgt som ny 
formand for Kristelig Handicapforening. 

og var ansat på et center for senhjerne-
skadede, har den nye formand, der er 
generalsekretær i Indre Mission,  fulgt 
arbejdet i Kristelig Handicapforening.

Thomas Bjerg Mikkelsen er ny i foreningens bestyrelse 
og vil derfor også bruge noget tid på, sammen med be-

på i de kommende år.              
                                                      brs

kirke;   

Minister trækker i land om 
forfølgelse af kristne

Skuffelse over at regeringen ikke vil styrke indsatsen på området

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

Udenrigsminister Martin 
Lidegaard (R) ”ser ikke noget 
behov for yderligere stra-
tegier”, når det gælder den 
danske indsats for at sætte 
fokus på kristendomsforføl-
gelsen i verden. Han mener, 
at regeringen allerede har 
skarpt fokus på sagen i sin 
generelle menneskerettig-
hedspolitik.

Det er resultatet af de 
overvejelser, som ministeren 
har gjort sig efter et samråd 
i Folketingets udenrigsud-
valg den 27. februar. Her blev 
der ellers talt om helt nye 
toner fra Martin Lidegaard, 
der slog fast, at det er nød-
vendigt at tale om kristen-
domsforfølgelse, hvor det 

Ministeren lovede at over-
veje, om den danske indsats 
på området kan forbedres, 
og det er altså det, han nu 
har gjort, og svaret er nej.

Havde håbet på mere
Folketingsmedlem Esben 
Lunde Larsen (V) var et af 
de folketingsmedlemmer, 
der havde kaldt ministeren i 
samråd. Han kalder resulta-

tet af ministerens overvejel-
ser for ”dybt skuffende”.

”Det er et meget godt ek-
sempel på en minister i et 
samråd, som klart tilken-
degiver en vilje til at gå nye 
veje, men når han bliver 
pakket ind i sit embedsap-

parat, sker der ingenting, 
mens mennesker fortsat 
forfølges,” siger han til Kri-
steligt Dagblad.

I Dansk Missionsråd 
(DMR) er man også skuffet 
over ministeren.

”Vi forestiller os, at ind-

Kristne forfølges i mange lande i verden.Udenrigsminister Martin Lidegaard ser dog ikke no-
get behov for at sætte yderligere fokus på emnet.

satsen kunne løftes med et 
kortlægningsarbejde. Ellers 
fortsætter den stedmoder-
lige behandling af religions-
frihed, som ingen kan være 
tjent med,” siger konsu-
lent Filip Buff Pedersen fra 
DMR.
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Religionen og udvikling
Dansk Missionsråds Udvik-
lingsafdeling (DMR-U) har 
sammen med blandt andet 
Folkekirkens Nødhjælp og 
Danmission fået bevilget 
200.000 kroner fra NGO-
forum til seminarer, der skal 
belyse religionens betydning 

for udviklingsarbejdet. 
NGO FORUM er det centra-

le samarbejdsorgan for dan-
ske organisationer, der har 
interesse i dansk udviklings-
bistand. Formålet er at sætte 
fokus på religion som en vig-
tig, men ofte overset faktor i 

Michael Arendt Laursen; Det er uetisk at 
bruge DR til at reklamere for prostitution
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Ny generalsekretær i 
Sømandsmissionen

Sømandsmissionen har ansat den 
51-årige Nicolaj Wibe som ny general-
sekretær.

Han kommer fra et job som missions-
sekretær i Evangelisk Luthersk Mission 
og har årelang erfaring inden for mission 

-
ner. Her har han brugt sine kompetencer som pædagog, 
underviser, sjælesørger, forkynder og leder.

Den nye generalsekretær har arbejdet 15 år i KFS (Kri-
steligt Forbund for Studerende) samt på Rinkenæs Ung-
domsskole og altså i Evangelisk Luthersk Mission. 

I 2008 var Nicolaj Wibe ansvarlig for oprettelsen af Job-
mission efter at have arbejdet med idéen på løsere basis 

-
sion arbejder i denne tid tæt sammen om at få kristne 
fagfolk til at bosætte sig i Grønland.                      

              brs

Ny i MAF-bestyrelse
På generalforsamlingen den 5. april blev 
Svend Engrob nyvalgt til bestyrelsen for 

-
tet til Kristiansand.

Svend Engrob, Tarm, er pensioneret 
helikopterpilot og har bestredet en lang 
række tillidsposter lokalt og regionalt.                
                                                                                brs

Programmet 2 blowjobs, tak, 
der blev vist på DR2 den 12. 
maj hører slet ikke hjem-
me i Danmarks Radio. Det 
mener KLF, Kirke & Medier, 
der er Danmarks største 
mediebrugerorganisation og 
blandt andet overvåger me-

diernes etik.
Generalsekretær Michael 

Arendt Laursen undrer sig 
over, at DR skal producere 
et forbrugerprogram, hvor 
man får man at vide, hvor 
meget sex man kan få for 
1.000 kroner på det grå sex-

arbejdet med for eksempel 
fattigdomsbekæmpelse, og 
at bidrage til den offentlige 
debat om emnet.

Fra DMRU’s side under-
streger man, at religion har 
en stor betydning for mange 
mennesker i udviklingslan-

dene, hvor 80 procent af be-
folkningen angiver, at de er 
religiøse. 

Initiativet henvender sig 
primært til medarbejdere i 
danske NGO’er og gennemfø-
res i tæt dialog med relevante 
forskningsinstitutioner.      brs

marked. 
”Hvad bliver det næste? 

billigst narkotika på Chri-
stiania, eller information om, 
hvordan man smartest kom-
mer i besiddelse af et hånd-
våben? Helt ærligt, DR! Det 

er altså helt galt!” siger han.
”Den slags forbrugerop-

lysning hører på ingen måde 
hjemme på DR eller for den 
sags skyld i medierne. Det 
er uetisk at bruge DR til at 
reklamere for prostitution,” 
siger han.                   brs

KLF protesterer over DR2

»
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dbi;   
Børge Haahr Andersen; For os handler det om at 
forvalte Guds ord og bønnen, sådan at kaldet til 
mission holdes levende»

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

Da LM’s egen missionærud-
dannelse på missionssko-
len i 2005 blev nedlagt og 
outsourcet til Den tværkul-
turelle Missionsuddannelse 
(TKM) på Dansk Bibel-In-
stitut (DBI), var det bestemt 
ikke uden bekymrede miner 
i LM’s ledelse.

Missionsskolen havde 
gennem sine 27 år været 
til stor velsignelse for det 
internationale missionsar-
bejde som en hovedkilde til 
rekruttering af missionærer. 
Desuden havde man vænnet 
sig til at have missionær-
uddannelsen under eget 
tag. 

Men beslutningen blev 
truffet ud fra en overbevis-
ning om, at missionsskole i 
den form havde haft sin tid. 
Blandt andet var det van-
skeligt at rekruttere elever 
til en uddannelse, som ikke 

Mission fylder mere
Efter ni år må man konsta-
tere, at TKM-projektet lyk-
kedes. Omkring en tredjedel 
af LM’s missionærer i dag 
har læst på DBI og fået dele 
af eller hele deres uddan-
nelse på DBI.

”Når jeg ser på LM’s mis-
sionærplakat, genkender jeg 
mange navne og ansigter, 
og i fremtiden tror jeg, der 

-

LM’s missionæruddannelse
lever videre på DBI

En tredjedel af LM’s nuværende missionærer har uddannet sig på Dansk Bibel-Institut

nærer fra DBI på plakaten,” 
siger DBI-rektor Børge Ha-
ahr Andersen.

Årsagen til denne for-
ventning er dels, at DBI har 

ni år siden, dels det nye 
samarbejde med Fjellhaug 
International University Col-
lege (FIUC), der tidligere hed 
Fjellhaug Skoler. 

”Missionsperspektivet og 
kaldet til mission i andre 

Samme udvikling som i Norge
Fjellhaug International Uni-
vercity College – eller Fjell-
haug Internasjonale Høgsko-
le – som det hedder på norsk, 
kan til november fejre 100 års 
jubilæum. Denne institution 
har haft en kolossal betyd-
ning som missionæruddan-
nelsessted og er én blandt 
mange årsager til, at Norsk 
Luthersk Misjonssamband 
(NLM) er Nordeuropas stør-
ste missionsselskab. 

For 10-15 år siden var 
missionsskolen imidlertid i 

krise, fordi missionsarbejdet 
både i Norge og i interna-
tional mission krævede en 
akademisk uddannelse. 

Derfor valgte Fjellhaug 
over en årrække at tage 
springet, sådan at man i dag 
har en internationalt aner-
kendt masteruddannelse i 
teologi og mission. I dag er 
Fjellhaug igen en uddannel-
se i vækst.

Parallel udvikling
Rektor på Dansk Bibel-In-

lande fylder meget i det nye 
uddannelsessamarbejde.  I 

DBI-lærere, som medvir-
ker på kortere eller længere 
kurser i Etiopien og på Ma-
dagaskar. Sådanne ophold 
farver hverdagen på DBI 
bagefter,” forklarer Børge 
Haahr Andersen.

Har krævet tid
Også generalsekretær Jens 

Ole Christensen fra LM 
glæder sig over samarbej-
det med DBI, selv om han 
vedgår, at de nye vilkår for 
missionæruddannelsen har 
krævet en vis tilvænningstid.

”Vi er jo ikke vant til at 
outsource. Vi har skullet 
vænne os til, at LM-navnet 
ikke længere er i front på 
samme måde, som det var 
på vores missionsskole,” for-
klarer han.

En billig løsning for LM
Det er ikke gratis at uddanne missionærer. De sidste år, 
LM havde sin egen missionsskole, kostede den omkring 1 
million kroner i driftsudgifter. 

I TKM-aftalen med DBI forpligtede LM sig til at give et 
årligt tilskud på 600.000 kroner, men i forbindelse med 
de besparelser, der blev gennemført af generalforsamlin-
gen i 2012, er beløbet nu reduceret til 450.000 kroner, og 
fra 2016 vil det være 300.000.

Generalsekretær Jens Ole Christensen forklarer, at be-
sparelsen blev gennemført i forbindelse med den krafti-
ge økonomiske opbremsning, som LM’s ledelse gennem-
førte på daværende tidspunkt. Han hæfter sig dog ved, at 
LM stadig er det medlem i TKM-gruppen, som betaler det 
markant største tilskud til DBI.

De øvrige deltagere er Indre Mission, Evangelisk Lu-
thersk Missionsforening, Dansk Europamission, Bibeltro-
gne Vänner (Sverige) og Heimamissionen (Færøerne).     brs

stitut Børge Haahr Ander-
sen mener, at udviklingen 
i Danmark har været helt 
parallel.

”Den missionsskole, LM 
startede i 1978 (LMM), var 
med til at formidle en missi-
onsvækkelse, som betød, at 
LM i 20 år kunne øge antal-
let af missionærer rundt om 
i verden,” siger han.

Fra midt i halvfemserne 
blev det imidlertid stadig 
vanskeligere at få nye elever, 
og derfor blev skolen ned-

lagt. En anden årsag var, at 
missionslandene efterlyste 
en ny type missionærer.”

LM har altid arbejdet 
tæt sammen med NLM på 
missionsfelterne, og før 
missionsskolens tid blev 
adskillige LM-missionærer 
uddannet på Fjellhaug.

Med DBI’s fusion med 
Fjellhaug har fået det gamle 
skandinaviske missions-
samarbejde en ny dimen-
sion. 

brs

Studerende på DBI i 2012. I midten Samuel Kofoed-Nielsen, der rejser til Peru som LM-missionær i januar 2015 (læs mere side 5).

F
O

TO
: 

D
B

I

Jens Ole Christensen hæf-
ter sig også ved, at missio-
nærrekrutteringen fungerer 
anderledes i dag, end den 
gjorde tidligere, hvor unge 
mennesker meldte sig til 
en missionærtjeneste og 
overlod til LM’s ledelse at 
bestemme placering og op-
gave.

”I dag holder man i højere 
grad alle døre åbne og be-
slutter først sent at blive 

missionær, og også hvilket 
missionsselskab man vil 
sendes ud af,” siger han.

Kaldet skal holdes levende
Børge Haahr Andersen ap-
pellerer til LM’s bagland 
om at tage missionærud-
dannelsen på DBI til hjerte 
på samme måde, som de 
gjorde med den gamle mis-
sionsskole.

”Vi har brug for, at vi på 
DBI tænkes med i bønnen 
om, at Gud vil kalde en ny 
ungdomsgeneration til tage 
en solid uddannelse for der-
efter at kunne bruge deres 
arbejdsliv på evangeliets 
udbredelse ude og hjemme,” 
siger han.

”At fremelske en ny ge-
neration, der vil give deres 
arbejdsliv til mission, er et 
åndeligt arbejde, som dy-
best set står og falder med 
Gud.” 

”Men for os handler det 
om at forvalte Guds ord og 
bønnen, sådan at kaldet til 
mission holdes levende.”

Børge Haahr Andersen op-
lyser, at man på DBI lige nu 
beder om mindst 25 studen-
ter til studiestart til det nye 
hold til august. 

”Vi ved allerede nu om 
mindst 20, som har beslut-
tet sig for at starte. Men 
måske er nogle af Tro & 
Missions læsere en del af 
bønhørelsen – eller kender 
nogle, som kan være det,” 
siger han.



DBI-lærere som resursepersoner
AF CHRISTIAN LUND PEDERSEN

Jeg nåede ikke selv at få 
meget udbytte af TKM-ud-
dannelsen, da jeg var be-
gyndt på at læse teologi et 
år for tidligt. Det blev derfor 
kun til et par korte kurser 
om kultur og antropologi.

Til gengæld har jeg haft 
stort udbytte af den traditi-
onelle undervisning på DBI. 
Halvdelen af den teologi, 
som jeg har lært, er fra DBI. 
Den anden halvdel lærte jeg 
på det teologiske fakultet. 
I praksis er det imidlertid 
mest det, som jeg har lært 
på DBI, som jeg bruger i min 
tjeneste i dag. For det første, 
fordi det er den bibeltro teo-
logi, som kan bruges. For det 
andet, fordi der på DBI var 
en god forbindelse imellem 
teori og praktisk trosliv. For 
mig virkede den teologiske 
undervisning på universite-
tet ofte som en teologi for 
hjernen alene. 

Noget af det, som har 
størst praktisk betydning, er, 
at jeg på DBI har fået godt 

Iben Lauridsen; Jeg regner med, at jeg skal fortsætte 
mine studier på DBI efter sommerferien. Denne gang 
dog som fjernstudent fra Tanzania»
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Kilde til stor inspiration
AF IBEN LAURIDSEN

Før Benny og jeg blev sendt 
ud som missionærer til 
Tanzania, blev vi tilbudt at 
læse et år på Dansk Bibel-
Institut (DBI) som en del af 
vores forberedelse. Vi havde 
først regnet med at skulle 
på bibelskole, men valgte at 
tage imod tilbuddet om at 
få et helt års undervisning i 
stedet. Og det har vi ikke på 
noget tidspunkt fortrudt.

At læse teologi betød for 
mig, at jeg lige pludselig så 
helt nye aspekter af min bi-

et meget dybere og bredere 
trosmæssigt fundament, 
end jeg havde i forvejen. 

Jeg har egentligt altid 
godt kunnet tænke mig at 
læse teologi, men tænkte: 
hvad kan jeg dog bruge det 
til som kvinde, når jeg ikke 
skal være præst. Det har jeg 
fundet ud af nu. 

Og faktisk regner jeg med, 
hvis alt kommer til at gå op, 
at jeg skal fortsætte mine 
studier på DBI efter som-
merferien. Denne gang dog 

som fjernstudent fra Tan-
zania med kun et fag per 
semester.

I min hverdag, hvor jeg 
underviser børn og unge 
i kristendom og troslære, 

fra præst til 
missionær

benytter jeg mig ret så ofte 
-

egnet mig på DBI. En gang 
imellem har jeg også benyt-
tet mig af, at jeg nu har fået 
et netværk af teologer, der 

er specialister på deres om-
råde og som brænder for at 
forkynde Kristus.

Jeg er dybt taknemlig for, 
at Gud gjorde det muligt for 
os, at vi kunne læse på DBI.

AF BIRGER REUSS SCMIDT

De første mange år af 
Dansk Bibel-Instituts (DBI) 
godt 40 år lange historie 
var tilbuddet på institutio-
nen stort set begrænset 
til at give supplerende un-
dervisning til teologistu-
derende på Københavns 
Universitet. I dag fylder 
det tværkulturelle eller 
missionale rigtig meget i 
form af såvel den akkredi-
teret bacheloruddannelse 
i teologi og mission som 
den åbne uddannelse i kri-
stendom.

Rektor Børge Haahr An-
dersen mener selv, at der 
er tre trin i denne udvik-
ling. 

Mission ude og hjemme 
har altid været en del af 
DBI’s vedtægter. Institu-
tionen var i princippet 
ikke kun en præsteuddan-
nelse, men sigtede videre. 
Men de praktiske nedslag 
af denne tænkning, var 
yderst begrænsede i de 
første mange år.

Den første væsentlige 
ændring skete i 2001, 
hvor LM’s missionssko-

DBI, og de to institutioner 
indledte et samarbejde 
om lokaler og udveks-
ling af lærere. Samme år 
startede DBI en akade-
misk missionæruddan-
nelse sammen med LM, 
Evangelisk Luthersk Mis-
sionsforening og Dansk 
Ethioper Mission med til-
knytning til Misjonsskolen 
i Stavanger.

Næste skridt blev ta-

get i 2005, hvor LMM blev 
nedlagt og videreført i 
TKM-uddannelsen på DBI. 
LM betalte et økonomisk 
tilskud til, at DBI kunne 
integrere en række mis-
sionsfag i sine uddannel-
sestilbud. I forlængelse 
heraf blev den tidligere 
LM-missionær og mis-
sionsskolelærer Kristian 
Mogensen samt missions-
skoleleder Peter Olsen an-
sat på DBI.

Det sidste skridt blev 
så tage i 2012, hvor DBI 
indgik et tæt samarbejde 
med Fjellhaug Interna-
tional University College 
(FIUC).

”Det betyder, at vi i dag 
kan uddanne bachelo-
rer uafhængig af Køben-
havns Universitet, og at vi 
har fået en langt stærkere 

-
dannelse,” siger Børge Ha-
ahr Andersen.

DBI eller MF
Menighedsfakultetet (MF) 
i Aarhus har i nogen grad 
gennemgået en tilsvaren-
de udvikling, men den har 
først taget fart i de senere 
år. Der er dog også andre 
grunde til, at LM valgte at 
indgå det tætte samarbej-
de om missionæruddan-
nelsen med DBI og ikke 
med MF.

”Linket til DBI har altid 
været tættere end til MF. 
Det skyldes blandt andet, 
at vi tilslutter os DBI’s 
ortodokse bibelsyn, men 
også et vist personsam-
menfald,” forklarer LM’s 
generalsekretær Jens Ole 
Christensen.
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Iben og Benny Lauridsen bor i Iringa, Tanzania. Hun underviser børn og unge i kristendom, og 
han arbejder med evangelisering og undervisning blandt nomader. De blev udsendt i 2013.

kendskab til bibeltro litte-
ratur. Det betyder, at det er 
lettere for mig at købe bøger 
til biblioteket. Jeg er også 
i stand til at foreslå gode 
tekstbøger til undervisningen.

I dag bruger jeg også 
nogle gange lærerne på DBI 
som resursepersoner. Vi er 
nemlig ved at opbygge en 
missionæruddannelse, som 
svarer til DBI’s bachelorud-

dannelse, så der er mange 
ligheder mellem min og de-
res dagligdag. Jeg er oven i 
købet så heldig at få besøg 
af nogle af lærerne engang 
imellem.
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Jeanette Teglgaard og Christian Lund Pedersen bor i Hawassa, Etiopien. Christian arbejder 
som lærer på missionsskolen Tabor Evangelical College. De blev udsendt i 2006.
”Vi er ved at opbygge en missionæruddannelse, som svarer til DBI’s bacheloruddannelse,” siger 
Christian Lund Pedersen, der her ses ved dimissionsfesten sidste år. Tøjstilen er kopieret fra 
den engelske og amerikanske universitetsverden. 

Det tilbyder DBI

(3 eller 4. år)

(1 år)
-

sionær Iben Lauritsen, Tanzania

2014

dygtiggørelse af frivillige (på både dansk og engelsk)

Læs mere på  www.dbi.edu
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Samuel Roswall; Det er muligt at være imod politiske 
beslutninger, som træffes af staten Israel uden at være 
modstander af jøder»

Et af antisemitismens kendetegn: Én jødes forseelse får følger for andre jøder

Antisemitismens ansigter

AF SAMUEL ROSWALL

-
semitisme er en fjendtlig 
indstilling over for semitter 
– i praksis bruges ordet om 
indstillingen over for jøder. 

Det betyder ikke, at en-
hver uenighed med jøder er 
antisemitisme. Det er altid 
legalt at være imod noget, 
som nogen gør eller siger. 
Også når det kommer fra 

vender sig mod nogen på 
grund af det, de er. 

Karakteristisk for anti-
semitismen er netop, at 
den retter sig mod jøder, på 
grund af at de er jøder.

Om antisemitismen ge-
nerelt har den svenske po-

sjælelig virus, som rammer 
ikke-jøder, men som jøder 
dør af.  

Men ellers kan antise-
mitismen være svær at 

forskellige ansigter og ud-
tryksformer. Og det er så 
dem, vi vil beskæftige os 
med.

Det vist nok ældste anti-

vi i Bibelen, nemlig i Esters 
bog kapitel 3. 

I al korthed er situatio-
nen, at perserkongen har 
udnævnt en højtstående 
embedsmand, Haman, som 
kongens hoffolk skulle kaste 
sig på knæ for. Men jøden 
Mordokaj ville ikke gøre det. 
Hans manglende knæfald 

-
folket, hvis love var forskel-
lige fra andres, sådan at fol-
ket ikke vil bøje sig for andre 
end deres Gud. 

Det er karakteristisk for 
jødeforfølgelse, at én jødes 
forseelse skal have følger 
for hele det folk, som den 
pågældende er en del af.

Religiøs   
begrundelse
Vi ser altså for det første, at 
antisemitismen har en reli-
giøs begrundelse. 

trosbekendelse lyder ”Hør 

Israel, Herren vor Gud, Her-
ren er én” 5 Mos 6,4-5. I sin 
undervisning henviste Jesus 
til netop det udsagn (Mark 
12,29). 

Det har som udgangs-
punkt ikke front mod tre-
enighedslæren, men mod 
dyrkelse af andre (heden-
ske) guder. 

Det blev i høj grad relevant 
for rigtig mange jøder, som 
levede spredt blandt folke-
slagene. Også for jøder i kri-
stenheden. 

Som lutherske kristne 
slæber vi i den forbindelse 
på en tung arv, som med 
Carl Fr. Wisløffs ord er ”et 
pinagtigt og ubehageligt 
kapitel”. 

Luthers anliggende var 
ment som et teologisk opgør 
med jødedommen. Samtidig 
har man indtryk af, at han 
blandt andet troede på dati-
dens fordomme, der blandt 
andet gik på, at jøderne 
vanærede nadverens indvi-
ede brød og stjal børn for at 
myrde dem rituelt. (Se Carl 
Fr. Wisløff: Martin Luthers 
teologi, s.210f.)  

Luthers skrift fra 1543 Om 
jøderne og deres løgne blev i 
1938 oversat til dansk og så 
sent som 1972 genudgivet 
af danske nazister. 

I øvrigt har det vist sig, at 
politisk højrenationalisti-
ske kræfter ofte har forsøgt 
at inddrage kirken i deres 
anliggender. Det har kun-
net lade sig gøre, når det i 
en kirke har stået stærkt, 
at Gud har forkastet og er-
stattet Israel med et ”nyt 

Israel”, nemlig kirken.

Racemæssig   
begrundelse
Dernæst kan vi nævne et 
andet af antisemitismens 

-
gangen. 

Omkring tidspunktet for 
udbruddet af 2. verdenskrig 
udgav de danske nazister 
et blad Kamptegnet. I et 
nummer var der et billede 
med jødiske ansigter. Tek-
sten er ”Når jøder griner. 
Ligesom sjælen er forgiftet 
af ondskab, lyser øjnene af 
snuhed”. 

Man har endog beskæfti-
get sig med, at den jødiske 

at den ikke engang kunne 
vaskes ren ved, at en jøde 
blev kristen gennem dåben. 

Heldigvis er den tanke-
gang ikke generelt udbredt 
på vore breddegrader i dag, 
selv om den nok trives i små 
og begrænsede miljøer. 

Det samme gælder de for-
domme, som trives i miljøer, 
der er påvirket af Zions Vises 
Protokoller, der er et godt 
100 år gammelt smæde-
skrift, som foregiver at være 

hvor jøder har drøftet, hvor-
dan de kan overtage ver-
densherredømmet. Oversat 
til 38 sprog og ikke mindst 
udbredt i den arabiske ver-
den.

Tankegangen om, at der 
-

des – en samling fremtræ-
dende jøder, som satser på 
verdensherredømmet, trives 
blandt andet i visse arabi-
ske lande. 

Økonomisk-politisk 
begrundelse
Og hermed er vi på vej ind i 
det tredje ansigt, som lever 
i bedste velgående, nemlig 
det politisk-økonomiske. 

Det økonomiske er vel-
kendt. Historisk er jøder ble-
vet betragtet som årsag til 
forskellige staters økonomi-
ske uføre. Jøders forsøg på 
at skaffe sig en levevej er jo 
udmærket illustreret i dra-
maet ”Indenfor murene”. 

Når det drejer sig om det 
politiske, kan henvises til en 
tale af muslimsk prædikant 
og parlamentsmedlem på 

er en ond bande, og at Ko-
ranen indikerer, at ”vi skal 

massakrere dem for at ned-
bryde dem og forhindre dem 
i at så korruption i verden.” 
Talen blev transmitteret af 

marts 2014.
I forbindelse med den po-

litiske antisemitisme har 
det været forsøgt at skelne 
mellem antizionisme og 
antisemitisme. Personligt 
mener jeg, at en sådan skel-
nen er mulig. 

Det er for eksempel mu-
ligt at være imod politiske 
beslutninger, som træffes af 
staten Israel uden at være 
modstander af jøder. Men 
der er tilfælde, hvor denne 
skelnen er svær. 

Et eksempel. Tempelplad-
sen i Jerusalem administre-
res af den muslimske myn-
dighed ”Wagf”. Den hævder, 
at tempelpladsen er mus-
limsk, og at kong Salomo 
var muslim, så han naturlig-
vis kun kan have bygget en 
muslimsk helligdom. Derfor 
betragtes det også som 
forkert, at jøder og nogle 
kristne siden 1967 har gjort 
Vestmuren til et helligt sted 
for jøder. 

Måske er det en blanding 
af antisemitismens forskel-

lige ansigter, som jøder i for 
eksempel København kan 
blive udsat for. Det er, som 
om der ikke bliver gjort for-
skel på jøder i Danmark og 
Israel som stat. 

I perioder hvor Israel fore-
tager militære operationer 
i forhold til naboområder 
stiger antallet af antise-
mitiske udslag. Så bliver 
jødiske bygninger overma-
let med ordet ”Jude”, så kan 
det blive svært at færdes i 
visse københavnske miljøer 
med jødisk kalot (kippa) på 
hovedet. 

En dansk jøde sad i S-to-
get og læste i en jødisk bør-
nebog. En yngre mand, som 
havde siddet over for hende 
i toget, stod af på samme 
station som hende. Han 
fulgte hende og skubbede til 
hende, så hun måtte gå på 
vejbanen i stedet for forto-
vet. Det skete med ordene: 
”Vi ved godt, hvem du er”, og 
”Jeg nakker dig”. Hvordan 
Israel som stat agerer kan 
naturligvis altid diskuteres. 
Men denne og andre situati-
oner minder om et af antise-
mitismens kendetegn: Jøder 
modtager kontant afregning 
for andres handlinger.

En muslimsk mand står med 
et antisemitisk skilt uden for 
en bank i Christchurck, New 

Zealand i februar 2009. 



AF BIRGER REUSS SCHMIDT

Vores kropssprog har be-
tydning. Det kan virke ind 
på vores sind og forstær-
ke vores hjertesprog og 
hjælpe bønnen på vej, når 
vi henvender os til Gud. Det 
gælder både, når vi beken-
der vores synd, og når vi er 
fyldt af glæde.

Det mener Henrik Ny-
mann Eriksen, der er for-
stander på LM’s Højskole 
i Hillerød. Og derfor er han 
også glad for traditionen 
ved LMH’s lærerrådsmø-
der, hvor man bøjer knæ 
ved stolene, når der er be-
demøde.

Men de bøjede knæ er 
jo langt fra det eneste 
kropssprog, vi møder i 
Bibelen. Henrik Nymann 
Eriksen har bemærket, at 
det blandt unge er mere 
almindeligt at løfte hæn-
derne under lovsang, end 
det var tidligere. Og det, 
synes han, er en positiv 
udvikling.

Henrik Nymann Eriksen; Her er en særlig udfordring for 
ledere. For med vores forsigtighed kan vi faktisk være med 
til at holde andre tilbage»
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kropssprog;   

Sund karismatik handler om at få 
praksis til at stemme med Bibelen

Karismatisk 
strømning i LMU

AF MICHAEL AGERBO MØRCH

TIDLIGERE KONSULENT I LMU

Igennem de sidste tre år er 
en fornemmelse hos mig 
blevet stærkere og stær-
kere: Der er en karismatisk 
strømning i LMU! 

Strømningen udtryk-
ker sig ved stort fokus på 
kropslige udtryk under lov-
sang, tungetale, helbredel-
se ved bøn, udholdenhed i 
forbøn og udadvendt evan-
gelisation. 

Den karismatiske strøm-
ning er repræsenteret over 
hele Danmark, og selvom 
personantallet stadig er en 
minoritet i LMU, så er på-
virkningen fra bevægelsen 
mærkbar. 

Sund karismatik
Noget af det, som har slået 
mig gentagne gange, er, hvor 
sund en tilgang LMU’erne 
har til denne nye karisma-
tik. De er optaget af at få 
deres praksis til at stemme 
overens med Bibelen. Det 
glæder mig. 

Jeg havde for eksempel 

på Mission13 sidste efterår, 
hvor de ville have afklaret 
Paulus’ syn på tungetale, 
hvorfor det kropslige gør 
noget ved min åndelige op-
levelse under lovsang, hvor-
dan man klarest forkynder 
det frie evangelium til en 
kirkefremmed og så videre. 

Alle disse spørgsmål vi-
ser, at LMU’erne ikke blindt 
søger en åndelig stimulans, 
men er optaget af at gøre 
det karismatiske udtryk til 
noget genuint bibelsk. Og 
det er virkelig glædeligt. 

Strømningen er et udtryk 
for noget, som LM har suk-
ket efter i mange år, men 
som man alligevel ikke har 
turdet røre: en inderlighed 
og en kropslighed, som in-
tensiverer mit gudsforhold. 
Men samtidig med en be-
vidsthed om, at det ikke hæ-

ver kvaliteten af min tro.  

Karismatik er mange ting
Jeg er klar over, at begre-
bet ”karismatik” for mange 
LM’ere er blevet kapret en-
tydigt af pinsevenner gen-
nem det 20. århundrede. 

Og det misbrug og den 
fejlfortolkning, der har væ-
ret af for eksempel tunge-
tale, har naturligvis skræmt 
mange. 

Men vi kan ikke lade an-
dres misforståelser berøve 
os fra intime oplevelser med 
Gud og da slet ikke hans 
udrustning til hans eget 
legeme. Selvom liberalteo-
logerne misforstår det frie 
evangelium, er vi jo ikke 
stoppet med at forkynde 
nåden! 

Desuden er karismatik 
mange ting. Man kan godt 
forsøge at lave rigide kas-
ser, men det hjælper ikke i 
praksis. 

Karismatik er et udtryk for, 
at vi bruger de gaver, som 
Gud har givet os for at have 
en relation til ham og være i 
tjeneste for andre. Det får et 
vidtforgrenet udtryk, og det 
skal vi glæde os over. 

Ofte kan vi være misun-
delige over den gave, vi ikke 
har fået, men Jesus ønsker, 
at vi skaber et mangfoldigt 
udtryk, så at hele legemet 
kan fungere. 

Kerneværdi

er “Nådegaver i funktion”. 
Jeg har altid opfattet det 

som noget hypotetisk. Ikke 
hyklerisk, men dog hypote-
tisk. Noget man reelt ønsker, 
men ikke rigtigt kender og 
derfor har en vis frygt for. 

LMU’erne bevæger sig 
hastigt ind i en mangfoldig 
praksis af nådegaver og an-
den karismatik, og det skal 
LM tage imod med åbne 
arme. Hvor er det dejligt for 
LM, at LMU’erne forstår at 
mikse sund teologi med ka-
rismatisk praksis. 

Jeg håber, at det udtryk 
kan sprede sig til hele LM. 
Min redegørelse er derfor 
også en invitation til fælles 
lovprisning og tjeneste for 
vores frelser.

”De løftede hænder viser vores begejstring, men de kan jo også være et udtryk for, at vi åbner vores hjerter for Herren,” siger 
Henrik Nymann Eriksen. Billedet er fra en lovsangssamling ved LM’s Landsmøde i 2013.
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”De løftede hænder viser 
vores begejstring, men de 
kan jo også være et udtryk 
for, at vi åbner vores hjerter 
for Herren. De viser, at vi 
fjerner paraderne og ud-
øser vores hjerte for ham.”

”Det er udmærket at bede 
med foldede hænder, men 
der er jo ikke noget, vi op-
fordres til i Bibelen. Deri-
mod må jeg konstatere, at 
Paulus’ i Første Timotheus-
brev 2,8 ligefrem opfordrer 
til, at ’mændene alle vegne 
skal bede med fromt løf-
tede hænder’,” siger han.

Det vigtigste er frihed
Henrik Nymann Eriksen 
understreger dog, at det i 
sig selv ikke er mere fromt 
at rejse sig og løfte hæn-
derne under lovsang end at 
lade være. 

”Bibelen giver os ikke mo-
ralsk bindende vejledning 
om, hvilken stilling vi skal 
have, når vi beder. Derfor er 
det også helt o.k. at bede 
en stille aftenbøn med ho-
vedet på puden og under 

Højskoleforstander: Mærk efter, hvad dit naturlige kropssprog er

Kropssprog er hjertesprog

dynen.”
Han opfatter det heller 

ikke som noget specielt 
karismatisk at løfte hæn-
derne og synes i øvrigt, at 
selve ordet ”karismatisk” 

belastet.
”For mig er nøgleordet 

frihed. Vi skal ikke lade os 
presse til at bruge et una-
turligt kropssprog. Men på 
den anden side skal vi også 
vove at give os selv lov til 
at slippe lidt af det krops-
sprog løs, som vi egentlig 
gerne vil praktisere. Her er 
mange af os lidt forkram-
pede, og det gælder også 
mig selv,” vedgår han.

Begynd når du er alene
Så Henrik Nymann Erik-
sens opfordrer til, at vi 
glæder os over, at andre 
løfter hænderne, når der 
er lovsang – og også gerne 
selv gør det med frimodig-
hed. Og til dem, der gerne 
vil, men har svært ved at 
overvinde sig selv til det, 
har han et godt råd.

”Begynd at praktisere det 
i enrum. Når du beder eller 
synger og lytter til lovsange, 
og dermed henvender dig 
til Gud, så mærk efter, hvad 
dit naturlige kropssprog 
er i den aktuelle situation. 
Bøj dine knæ eller løft dine 
hænder. Det er den slags 
små skridt, der også kan 
hjælpe os til at praktisere 
det i fælleskabet.”

Særligt ledernes ansvar
Højskoleforstanderen me-
ner, at her er en særlig ud-
fordring til de kristne ledere.

”Vi er nogle ledere, som 
lader være med at løfte 
vores hænder bare en lille 
smule, selv om vores hjerte 
bruser. Men der er en psy-
kologi her, som betyder, at 
vi med vores forsigtighed 
faktisk kan være med til at 
holde andre tilbage. Vi sen-
der et tavst signal om, at 
løftede hænder kun er for 
de unge og ikke for os, der 
har en vis modenhed. Det 
her er også en udfordring til 
mig selv.”



BOGANMELDELSE

AF KRISTIANE HUMMELMOSE

Ken og Joni Eareckson Tada i samarbejde med Larry 
Libby:
Joni & Ken – i medgang og modgang
ProRex 2014

221 sider – 199,95 kroner

Det er godt at have for-
billeder! Og det er netop, 
hvad du kan møde i 
denne bog. 

I Joni og Ken får du lov 
til at følge et ægtepars 
vandring sammen. Her 
får du et indblik i nogle 
af de udfordringer, som 
de møder i livet; et ind-
blik i glæder og sorger. 

Det er en bog om et 
ægtepar, som lader 
deres valg om at følge 
Jesus få konsekvenser. 
Et ægtepar, som gen-
nem deres liv og råd er 

med til at opmuntre andre kristne ægtepar til at gøre det 
samme. 

Her er fokus på det, som har virkelig værdi. 
Bogen er skrevet af Larry Libby ud fra en tredje persons 

synsvinkel, efterfulgt af et efterskrift fra Joni og Ken. Den 
er opbygget af beskrivelser af betydningsfulde øjeblikke i 
ægteparrets liv, som er markeret med dato og årstal. Øje-
blikke med Jesus som omdrejningspunkt.

Jeg vil give bogen mine varmeste anbefalinger og in-
vitere alle til at læse en anderledes kærlighedshistorie. 
Ikke en af de kærlighedshistorier, hvor alt er en dans på 
roser. Tværtimod. 

Nej, dette er en ærlig kærlighedshistorie om, hvad det 
virkelig vil sige at elske og leve sammen som et kristent 
ægtepar i medgang og modgang.

Ny og virksom gødning 
til dit kristenliv
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anmeldelser;   

BOGANMELDELSE

AF DANIEL BERNHARD

Max Lucado:
Skabt til at gøre en forskel
Lohse 2014

216 sider – 199,95 kroner

Max Lucado har om nogen 
gjort Jesus og andre bibel-
ske personer kendt gennem 
sit snart 60-årige liv og sit 
30 år lange forfatterskab. 
Det er blevet til tæt på 100 
forskellige bøger, trykt i 80 
millioner eksemplarer, dertil 

liefar, missionær og prædi-
kant (Wikipedia). 

Her er en af vor tids mest 
sælgende, mest læste, mest 
anerkendte og prisvindende 
kristne forfattere. 

Lever hans nyeste udgi-
velse på dansk så op til for-
ventningerne? 

Trods de imponerende 
salgstal syntes jeg, at Lu-
cado både får vist en ydmyg 

side af sig selv og får givet 
inspiration til min (og måske 
også din) hverdag i at ville 
leve for Jesus og leve for at 
gøre en forskel for din næste 
og dig selv. 

Bogen er inddelt i 16 kapit-
ler med korte uafhængige hi-
storier. Kapitlerne begynder 
og slutter med et bibelvers. 

Lucado har tydeligvis for-

gamle tekster hverdags-og 
fremtidsaktuelle. 

Hans budskab er: Gud har 
skabt dig, han vil bruge dig. 

Her kommer så en stor, 
men nødvendig udfordring 
til dig og mig.  Gør du dig 
bemærket som kristen? Kan 
det ses, mærkes eller høres? 

Måske ved vores omgivel-

ser, at vi er kristne, men hvad 
gør vi egentlig i praksis? 

Max Lucado udfordrer os 
til at gøre som disciplene: 
at holde os tæt til Kristus 
i tanke og handling og for-
dybe os i hans nåde mod os, 
i hans kærlighed til os, tale 
med ham og derved få mod 
til at være vejvisere til et 
evigt håb!

Der er mange faktuelle 
oplysninger, personlige 
beretninger fra markante 
mennesker, hvilket jeg per-

rende, og jeg blev samtidig 
mere og mere glad for bogen 
og for hvert kapitels afslut-
tende bøn. 

Så kan bogen anbefales? 
Jeg vil sige, at til dig, som 

ikke tidligere har læst Lu-
cado: Læs ham. Jeg mener 
det altså, du bliver nødt til 
at kaste dig ud i mindst en 
af hans bøger. 

Til dig, som har læst andre 
bøger af Max Lucado, er der 
stadig nyt, friskt og virksomt 
gødning til dit kristenliv i 
denne bog.

Ærlig og anderledes 
kærlighedshistorie

AGERSKOV:

AABENRAA:

GILLELEJE:

HILLERØD:

NEXØ:

SKJERN:

VIDEBÆK:

lumigenbrug.dk

lumi genbrug

JESPERHUS GOSPEL
2. pinsedag – 9. juni

10.30: Gudstj. i Piratcafé 
Stefan Jakobsen, Odense.
Rytmisk Band, Holstebro

Gospelbørnekor fra Ørding
12-16: Gospelfest i parken 
med dukketeater, ballondyr mm.
Ca. 13: Hans Jørn Østerby
og GOSPEL-KIDS, Gjern

Pris til alle før 10.30: kr. 120,-
Arr.: Jesperhus,
Friluftsmissionen,
Lødderup-Elsø-
Ljørslev-Ørding og Dragstrup-
Frøslev-Mollerup-Outrup sogne
www.jesperhusgospel.dk

kl. 14: LYDIAH WAIRIMU 
og Klitmøller Gospelkor Sommerhus tæt ved Søn-

dervig og Vesterhavet.Na-
turskønt, 2 store terrasser, 
bålplads og gode legearea-
ler. 6 personer. Se mere på 
www.søndervigsommer-
husudlejning.dk eller ring 
61273796.

Godt sommerhus i Vend-
syssel udlejes. Gerå ved 
Aså. Rolige omgivelser, 
naturskønt, børnevenligt, 
vandsiden, rummelig stue. 
Rimelig pris. Weekend el-
ler ferie. Ring og hør. Tlf. 
98466331.

pentabyg.dk

HOVED- OG TOTALENTREPRISER

To rolige piger på 20 og 23 søger en delevenlig toværelses-
lejlighed i Aarhus fra 1/7 eller 1/8 i cykelafstand til centrum. 
Kontakt Anne Reuss: anne@reuss.nu eller Mirjam Sode-Lar-
sen: mirjamlydia@hotmail.com



AF VERNER HØJGAARD

HILLERØD

Kære Jens B. Kofoed! 
Med interesse har jeg læst 

dit svar til Thomas Tegl gaard 
i Tro & Mission nummer9. 
Jeg forstår godt Thomas’ ud-
tryk om, at han ”studsede” 
over den for ham ”oprøren-
de” nyhed, at der i de første 
11 kapitler i Bibelen gøres 
brug af mytefortællinger!

Jeg studsede med. Jeg 
har før kun mødt disse ud-
tryk anvendt i bibelkritiske 
forskeres sprogbrug. Jeg 
vil godt følge op med et par 
spørgsmål: 

1) Kan du ikke forklare 
udtrykket: ”brugen af de 

inspiration      nærvær      holdning

”JEG VILLE GERNE række hænderne op, når der er lov-
sang, men jeg kan ikke!”

Betroelsen kom fra en ikke helt ung mand, og jeg 
tror, han er repræsentant for mange. Der er derfor god 
grund til at overveje, hvorfor det er sådan.

I mange år har der generelt været en lidt nedla-
dende holdning til det at løfte hænderne. For nogle 
har det handlet om, at det var et kropsprog, som det 
ikke tilkommer mennesker at møde Gud med. Når 
synderen møder den hellige, er det rette kropssprog 
at falde på knæ, De løftede hænder opfattede man 
som udtryk for selvovervurdering – eller i bedste fald 
åndelige umodenhed.

Den holdning er det svært at forstå. Kropssproget 
i Salmernes Bog, der om nogen skildrer mennesker 
i mødet med Gud, er mangfoldigt: Her både løftes 
hænder, klappes og danses.

Som højskoleforstander Henrik Nymann Eriksen gør 
opmærksom på i interviewet på side 11 i dette num-
mer af Tro & Mission, kan de løftede hænder jo være et 
udtryk for, at vi åbner os for Gud. 

En anden grund til at tage afstand fra de løftede 
hænder har været, at dette kropssprog historisk set 
har været forbundet med frikirkelighed og vandt ind-
pas i lutherske sammenhænge gennem den karisma-
tiske bevægelse. Så for ikke at blive taget til indtægt 
for den teologi, som denne bevægelse kom med, afvi-
ste man også kropssproget.

I DAG ER 
er enige om, at der skal være frihed til både at sidde 
ned og stå op, til at løfte hænderne og til at holde dem 
nede, når vi tilbeder Gud i lovsang.

Men det er, som om det kniber med at bevæge sig 
fra teori til praksis. 

Hvorfor er vi så forkrampede? 
Lad os vedgå, at grundene kan være alt andet end 

åndelige. Måske handler det om, at mange af os helt 
generelt har det svært med at lade vores krop vise fø-
lelser? Eller om, at vi tror, vi taber ansigt over for andre.

Under alle omstændigheder ligger der her en udfor-
dring til det kristne fællesskab. Og især, som Henrik 
Nymann Eriksen påpeger det, til de kristne ledere, 
som ved ikke at løfte hænderne sender et tavst signal 
om, at den slags kun er for de unge og mere umodne.

INGEN SKAL LØFTE hænderne, fordi man bliver kom-
manderet til det.

Også når vi tilbeder Gud, må vi lade Guds Ånd råde. 
Og hvor Ånden er, der er der frihed (2 Kor 3,17). Både 
til at løfte hænderne og til at lade være.

Men hvis der er en gruppe, som gerne vil, men af 
forskellige grunde ikke kan, er der grund til at tage 
spørgsmålet op.

Vi kunne jo begynde med en ærlig snak om det i vo-
res kristne fællesskab.

Birger Reuss Schmidt
ansv. redaktør

Kropssprog og 
lovsang

» Jeg har før kun hørt bibelkritiske forskere bruge udtrykket ”myte”

Adolf og Sabitrie Salamat; Søster Magdas død 
gør os kede af det, men det er kun en jordisk 
afsked, og for hende er det en ny begyndelse»
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leder;

AF JENS OLE CHRISTENSEN

Dansk Folkepartis EU-parla-
mentariker Morten Messer-
schmidt kan som bekendt ikke 
lide Den europæiske Patent-
domstol. Et af hans argumenter 
er, at hvis der kommer sager, er 
det sagsøger, der bestemmer, 

BIBELSPOR 

I SPROGET

hvor sagen skal føres. I TV-avi-
sen anden påskedag fortalte 
han studieværten Divya Das at, 
”så kan man risikere, at blive 
trukket fra Herodes til Pilatus.”

Eventuelt interesserede kan 
læse den virkelige Herodes-Pi-
latus-historie i Lukasevangeliet 
23,1-12.

Debat er spalten, hvor læserne kan komme til orde og er dermed alene udtryk for skribentens egen holdning. Redaktionen 
forbeholder sig ret til at forkorte indlæg, der fylder mere end 2.000 anslag inklusive mellemrum. 

AF ADOLF OG SABITRIE SALAMAT 

PÅ VEGNE AF BØRNEHJEMMET 

SUKH DHRAAM I ALKMAAR, DI-

STRIKT COMMEWIJNE, SURINAM

Personligheder dør ikke,
de drager herfra,
men vil altid være til

Kære brødre og søstre
Til vor store sorg modtog 

vi budskabet om, at søster 
Magda sov ind i Herren den 
1. maj 2014. Det var et stort 
chok for os.

Søster Magda gav sit liv 
for missionen. Gennem Lu-
thersk Mission blev hun ud-
sendt til Surinam. Vi havde 
den lykke, at søster Magda 
havde sit virke ved børne-
hjemmet Sukh Dhaam gen-
nem godt 35 år.

Med det indledende digt 
vil vi lægge vægt på, at sø-
ster Magda var en person-
lighed. Det, som gjorde 

»Æret være søster Magdas minde

mange mytemotiver i tek-

Du skriver: ”mange”! Hvilke? 
Angiv eventuelt kapitel og 
vers. 

2) Du nævner, at ”fortæl-
lingen om Adam og Eva i 1 
Mos 2 – derfor sandsyn-
ligvis er en lignelse” og så 
videre. Hvis så, hvor er vi så 
henne? Hvad kan vi regne 
med ? Hvad med 1 Tim 
3,14a? Selv om du måske er 
overbevist om, at inden for 
myteforskning har ordet: 
”myte” en lidt anden betyd-
ning end det, der gælder i 
andre former for forskning, 
så ligger ordet ”myte” selv 
dér så tæt på grundbetyd-
ningen, at den, der vil tolke 
Bibelen positivt, kan gøre 

det, mens den, der vil tolke 
negativt bibelkritisk, samti-
dig kan gøre det – ud fra det 
samme mytekriterie! 

Forklaringen om myter ad-
skiller sig fra det, man kan 
læse i for eksempel Ordbog 
over det danske sprog, hvor 
det konstateres, at myter er: 

A) overleverede fortællin-
ger om guders liv, bedrifter, 
altså: gudesagn. 

B) (Op)digtet fortælling, 
der helt eller delvist mang-
ler virkelighedsgrundlag, 
eventyr, usandfærdig eller 
urimelig beretning, fabel. 

C) Uden forestilling om 
en afsluttet beretning, løs 

Selv om du og andre lærde 
måske kan færdes sted-

kendt i terrænet, er det må-
ske ikke med dette afgjort, 
at enhver troende kan und-
gå de mosehuller, der ligger 
skjult déri.

Dersom grunden til at 
kalde skabelsen i kapitel 2 
for en lignelse skal være et 
forsøg på at løse den påstå-

-
sesberetninger, så løses den 
vel af sig selv ved at se, at 
i første kapitel berettes, at 
de blev skabt og i kapitel 2 
hvorledes.

At så også disse beret-
ninger kommer ind under 
Paulus’ ord i Ef 5,32: ”Dette 
rummer en stor hemmelig-
hed – jeg sigter til Kristus 
og kirken”, herom er der vel 
ingen tvivl.

hende til noget særligt, var 
hendes sagtmodighed. Hun 
var som en mor for børnene 
fra børnehjemmet, men ikke 
kun for børnene, også for 
medarbejderne.

Hende moderlige sagtmo-
dighed gav sig også udtryk i, 
at hun var god til at opmun-
tre. Hun har lært os at få det 
bedste ud af det i vanskelige 
og besværlige situationer. 
Når vi for eksempel fandt 
det vanskeligt at holde en 
morgenandagt, stimulerede 
hun os til at gøre det.

”Det kan I lære noget af,” 
sagde hun. Dernæst stod di-
sciplin og det at være præ-
cis højt i kurs hos hende. Det 
kunne ses af den daglige 
struktur på børnehjemmet. 
Alt blev gjort til tiden, men 
først og fremmest blev det 
gjort af kærlighed til Herren.

Det er godt at vide, at vi 
ikke lever for os selv, at vi 
ikke dør for os selv, men at vi 

lever og dør for vor frelser og 
Herre. Og det gælder også 
søster Magda. Hendes død 
gør os kede af det, men vi 
trøster os med tanken om, 
at det kun er en jordisk af-
sked og for søster Magda en 
ny begyndelse.

Vi vil endnu engang ud-
trykke vor tak for alt det, 

at udrette på børnehjemmet  
med et afsluttende digt.

Hvor var hun stærk 
og virksom,
hun stod på spring for os,
og hendes omsorg fyldt med 
kærlighed,
den vil vi ikke kunne glemme,
og hendes egen sorg så vi 
næppe,
hun bar sit kors med mod og 
megen styrke,
nu har vi taget afsked,
af Gud blev hun selv ønsket 
velkommen hjem.

Magda Martinsens 85 års fødselsdag blev fejret den 11. marts. 
16 af hendes tidligere børn fra Sukh Dhaam holdt festen.
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Søger en klasselærer til indskoling / 
dansklærer 

Randers Kristne Friskole er en skole i udvikling. I dag er 

har endvidere en musikskole. 

inspirations
konference

for frivillige børne-   

   junior og kirke- 

 medarbejdere

Se program og tilmeld på 

www.inspirationskonference.dk

det sker den

6. september
       kl. 9.30-20.00

’Barnet - skabt i Guds billede og formet af kulturen’. Foredrag ved Søren Østergaard, Center for Ungdomsstudier
Mulighedernes marked  med masser af inspiration  til arbejdet med børn

Tilbud om 20 forskellige  workshops og seminarer

Lemvig kristne Friskole
søger en lærer i fuld stilling fra 1. august 2014. 

Hele stillingsopslaget kan ses på    
www.lemvigkristnefriskole.dk

Da en af vores lærere går på barsel, har vi brug for en vikar 
frem til sommerferien 2015. Du skal indgå i vores 9. kl. team 
og dække fagene dansk og gerne engelsk, samt deltage i vag-
ter, projektuger og efterskolelivet. Derudover glæder vi os til 
at høre, hvad du ellers kan byde ind med.

Ved spørgsmål kontakt gerne vores forstander Ole Nielsen på 
tlf. 26 74 91 67 eller ole@frostruphave.dk.
Frøstruphave Efterskole er en kristen efterskole med 130 ele-
ver fordelt i 9. og 10. årgang og en lille specialklasse. 
Du kan læse mere om skolen på vores hjemmeside www.fro-
struphave.dk  
Ansøgning sendes senest onsdag 11. 
juni til Ole Nielsen på mail eller brev 
til Frøstruphave Efterskole, Frøstrupvej 
140, 6830 Nørre Nebel. Samtaler for-
ventes afholdt i uge 25.
Ansættelse iht. aftale mellem 
Finansministeriet og LC

Frøstruphave Efterskole  
søger barselsvikar med 
tiltrædelse 1. oktober 2014

Kristelig Handicapforening søger en 
-

-

Landsleder

 N 
K- .DK K- .DK

 
 

Jakobskolen i  
Århus er en 

 kristen friskole 
med 220 elever 

fordelt  
på 10 klasser fra   

0. kl. - 9. klasse 
 

Se mere  
på skolens 

hjemmeside 

Lærervikar Jakobskolen 
 
  Én af vores lærere holder 
orlov i hele næste skoleår. 
Derfor søger vi en 
uddannet lærer, der bærer 
med på visionen om at 
være kristen skole i tiden.   
  Vores primære behov 
ligger i dansk på mellem-
trinet og matematik i 
indskolingen. 
  Dertil kan komme 
opgaver i fag som billed-
kunst, musik, idræt og i 
skolens styrkecenter. 

 
  Konkret har vi et vikariat på 
fuld tid i hele det kommende 
skoleår. Vikariatet begynder 
 

1.august 2014 
 
   Du er personlig kristen, 
faglig dygtig og har en 
anerkendende tilgang til børn, 
kollegaer og forældre. Du ser 
muligheder frem for 
problemer, og har lyst til at 
arbejde i et tæt kollegialt 
samarbejde. 
 

   Aftale om besøg på  
skolen og yderligere 
oplysninger kan fås ved hen-
vendelse til skoleleder Kaj 
Markussen, 5115 5651. 
 
 

 
 

Ansøgningsfrist 
2. juni 2014 

 
 
 

Løn og ansættelsesforhold iht. 
gældende overenskomst mel-
lem Finansministeriet og LC. 

søger 2 lærere til augsut 2014

Tyrkiet – i apostlenes fodspor

Bestil specialprogram  
på 7592 2022 eller  
læs mere på:

22. sept. - 1. okt.
Elmira og Massoud 
 Fouroozandeh er rejse-
ledere på denne spæn-
dende tur, hvor vi følger 
de bibelske spor i Tyrki-
ets natur- og kulturarv. 
En rejse med uforglem-
melige oplevelser.



Thomas Kofod Pedersen; LM manglede ikke lærere i 
Tanzania, da jeg var nyuddannet – ellers var Lisbeth 
og jeg nok endt der»
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friskole;   

Skoleleder satser på at være synlig
Thomas Kofod Pedersen vil være på fornavn med elever og forældre

AF KAJA LAUTERBACH

”Thomas, jeg glemte min 
mobiltelefon her på skolen i 
går. Har du set den?”

En af eleverne på Johan-
nesskolen kommer hen til 
den nye skoleleder med et 
problem og bekræfter på 
den måde hans udsagn om, 
at han er på fornavn med 
eleverne.

Det irriterer ham, når der 
er børn, som han ikke ken-
der navnene på og ikke ved, 
hvilken klasse de går i. Men 
efter fem måneder på Jo-
hannesskolen hjælper det 
på det, og han satser på at 
have en del med eleverne at 
gøre og være synlig.

Derfor prioriterer han at 
tage vikartimer, så han kom-
mer rundt i klasser. Og han 

samme uge i klasserne på 
skift, ligesom han kommer i 
SFO et par gange om ugen. 

Hvor Gud vil have dem
44-årige Thomas Kofod Pe-
dersen begyndte som sko-
leleder på Johannesskolen 
i Hillerød på fuld tid den 1. 
december 2013 efter en lidt 
glidende overgang, hvor han 
havde været der hver fredag 

siden efterårsferien.
Han blev uddannet lærer 

Aulum Kristne Friskole.
”LM manglede ikke lærere 

i Tanzania på det tidspunk 
– ellers var vi nok endt der,” 
siger han.

I Aulum kom der hurtigt en 

Udfordringen er at skabe gode rammer
Den skolereform, regeringen 
har vedtaget, og som bliver 
sat i værk til august, giver 
rigtig mange muligheder. 

Det mener Thomas Kofod 
Pedersen, der siden decem-
ber 2013 har været skole-
leder på Johannesskolen i 
Hillerød.

Som friskole er Johan-
nesskolen ikke omfattet af 
reformen, men har valgt at 
lade sig inspirere af den der, 
hvor man tror, det kan give 
en forbedret hverdag.

Blandt andet lægger refor-
men op til, at eleverne skal 
lære ved at bruge kroppen. 
Det, synes han, passer geni-
alt sammen med, at Johan-
nesskolen lige er begyndt at 
renovere sin skolegård, som 
forventes at være færdig, 
når det nye skoleår begyn-
der til august. 

Områder til undervisning 
er tænkt med i skolegårds-
projektet.

Skolereformen lægger 
også op til, at børnene skal 
være længere tid i skolen. 
Det ser den nye skoleleder 
ikke umiddelbart som noget 
godt.

”Nogle af vores elever 
kommer langvejs fra, og de 
skal have mulighed for at gå 
til fritidsaktiviteter sammen 
med børn fra gaden. De skal 
også have mulighed for at 
opleve sollys hjemme hele 
året,” siger han.

Gode omgivelser
Skolegårdsprojektet var 
så langt, da Thomas Kofod 
Pedersen blev ansat, at han 
ikke har haft ret meget ind-

”Men det er fantastisk 

at høste frugten af alt det, 
andre har gjort i mange år,” 
siger han.

 ”Jeg ser frem til god un-
dervisning i gode omgivel-
ser – både ude og inde.  Det 
skulle gerne være sådan, at 
eleverne ikke har lyst til at 
komme ind, når de er ude – 
og ikke lyst til at komme ud, 
når de er inde.”

Parallelundervisning
Det er ikke kun skolegården, 
der skal lægge kvadratme-
ter til nye undervisnings-
former. 

”Vi er allerede godt i gang 
med at åbne gangarealerne 
op, og man kan opleve elever 
alle vegne,” siger Thomas 
Kofod Pedersen, der kom-
mer fra en stilling som sko-
leleder på den noget mindre 
Aulum Kristne Friskole. 

Pædagogisk set ser han 
mange spændende ting – og 
andre muligheder – ved en 
stor skole med to spor. 

I 0. klasse er de gode til 
parallelundervisning og til at 
udnytte, at de er to lærere. 

”Det tætte parløb vil vi ar-
bejder på at beholde.”

Ingen arbejder for lidt
Skolereformen er ikke den 
eneste administrative ud-
fordring, den nye skolele-
der står over for.  Sidste 
forår blev der vedtaget en ny 
overenskomst for lærerne, 
der træder endeligt i kraft 
efter sommerferien. 

Som Thomas Kofod Peder-
sen ser det, var den tidligere 
overenskomst med lærerne 
ikke retfærdig, så det var 
måske rimeligt nok, at der 
blev gjort noget. 

del administrative opgaver 
ind i hans stilling, og derfor 
var det naturligt, at han tog 
over, da skolelederen gik af 
efter syv år.

For Thomas Kofod Peder-
sen og hans kone, Lisbeth, 
er det vigtigste at være der, 
hvor Gud vil have dem. 

Thomas Kofod Pedersen 
satser på at have en del med 
eleverne på Johannesskolen 
at gøre. Her er han på lege-
pladsen sammen med et par  
af pigerne.

Derfor havde de også en 

en henvendelse om at over-
tage stillingen som skolele-
der på Johannesskolen, om 
det var noget, Gud sagde, el-
ler om de selv tænkte, at det 
kunne være en mulighed. De 
er nemlig begge vokset op i 

Hillerød og kan bestemt se 
personlige fordele i, at de nu 
er tættere på familien.

Ved samtalerne med be-
styrelsen oplevede de begge, 
at stillingen passer til ham. 

Efterfølgende har mange 

lynhurtigt solgt deres hus i 
Aulum og har efter som-
merferien 2014 lejet et hus 
i Græsted, hvor de senere 
skal bygge hus.

Tre af familiens fem børn 
på 20, 19, 16, 13 og tre år er 

faldet godt til.

Alle vil det bedste
Thomas Kofod Pedersen 
synes, han er blevet taget 
rigtig godt imod som ny sko-
leleder. Både af forældre, 
elever og kolleger. 

Selvfølgelig oplever han 

forskelle mellem den et-
sporede skole i Vestjylland 
og den tosporede skole i 
Nordsjælland, men de er 
ikke store. 

Umiddelbart er der ikke 
stor forskel på elevsam-
mensætning, men de ældste 
elever i Nordsjælland er lidt 
mere bevidste om, at de selv 
skal gøre en indsats, hvis de 
vil frem. 

Thomas Kofod Pedersen 
kommer fra et sted, hvor alle 
kender ham efter 20 år – og 
hvor han har mødt alle for-
ældre og kender børnenes 
navne og familierelationer.

”Her er der lidt større af-
stand – og ikke kun, fordi 
jeg er ny,” siger han og glæ-
der sig over, at han kender 
byområdet, mange sted-
navne og nogle ansatte fra 
tidligere.

”Alle forældre vil det bed-
ste for deres børn. Det bed-
ste, man kan gøre, er at tale 
anerkendende om lærerne, 
for det giver et godt klima.”

Skolelederen glæder sig 
over, at børnene på Johan-
nesskolen bliver set på 
trods af, at skolen er stor. 
Mange lærere her har nem-
lig lige så godt kendskab til 
børn og familier, som han 
havde i Aulum. 

”Men jeg bryder mig ikke 
om den grad af mistro, den 
nye overenskomst inde-
holder. Jeg har i hvert fald 
aldrig mødt den lærer, der 
laver for lidt,” siger han og 
tilføjer, at han synes, det er 
ironisk, at lærer-jobbet bli-
ver mere og mere låst, mens 
andre job bliver mere og 

”Nogle lærere har imidler-
tid hele tiden antennerne 
ude og kan have svært ved 

de har fri. Jeg tror, den nye 
reform kan hjælpe dem.”

Den nye overenskomst be-
tyder også, at lærerne skal 
have mere forberedelsestid 
på deres arbejdssted. 

Der har Johannessko-
len den bygningsmæssige 
fordel, at de kan tilbyde 
arbejdsplads til alle, og 

Thomas Kofod Pedersen 
tror ikke, det giver den store 
forskel fra i år. Han oplever 
nemlig, at mange allerede 
arbejder på den nye måde.

Vigtigste job
”Udfordringen for mig som 
skoleleder bliver at skabe 
rammer, der gør det godt at 
være lærer her under de nye 
vilkår,” siger Thomas Kofod 
Pedersen.

vigtigere job end lærerjob-
bet”

Han ser også en opgave i 
at tale godt om lærerstan-
den, så det bliver en uddan-
nelse, unge mennesker vil 
vælge. På den måde kan der 
blive kristne lærere nok til 
de kristne skoler, men også 
til, at nogle kan komme ud i 
folkeskolen.                               kl
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bagvendt;   
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Del det hele
AF RASMUS H. HOULER

SÆDDING

Det er ikke så nemt at lære at dele. 
Rundt omkring i børnefamilier og 

børnehaver giver det masser af 

der skal deles – man skal deles 
om legetøjet, man skal deles om 
iPad’en, man skal deles om slikpo-
sen fra moster Berta. Børnene har 
svært ved at se pointen med dele-
riet: Hvis jeg skal dele med andre, 
bliver der jo mindre til mig selv. 

Når man bliver gift, bliver ens 
evne til at deles om tingene vir-
kelig sat på prøve. Man skal ikke 

bare dele seng og bord, men hele 
livet i alle dets facetter. For nogle 
brænder deleriet sammen, og så 
skilles man, og så er det kun bør-

om. Det er ikke godt, for det kræver 
salomonisk visdom at dele børn, 
uden at de tager skade.

Helt anderledes er det i den di-
gitale verden. Her er det nemt og 
sjovt og en fordel for begge parter, 
når der deles. På Facebook deler 

ressante nyheder og til fede spil, 
og der bliver ikke mindre af noget, 
når man deler det. 

Her ved de skriftlige prøver blev 
det afsløret, at en elev havde fået 

form og delt dem rundt omkring. 
180 elever blev bortvist på 11 sko-
ler. Jeg vil tro, at det gør det lettere 
at bære skammen og skylden, at 
der er så mange at dele den med. 

Men det forsvinder den jo ikke af.
Det er ikke nemt at dele skam-

men og skylden med Jesus. Ofte 
sørger vi for at beholde en del af 
den for os selv, og så ryger glæden 
og frimodigheden. 

Men Jesus befaler os at dele det 
hele med ham. Når vi så gør det, 
sker det forunderlige, at der ikke 
bare bliver mindre til os selv, men 
at han tager det hele. Al skammen 
og al skylden.
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